
•  بعنوان اولين س�وال، با ارائه آماری از 
ميزان توليد و نياز كش�ور به طلا، موقعيت 
كشور برای اس�تفاده های صنعتی از طلا و 

جواهر را بيان كنيد.
هم اكن��ون حدود 10 معدن فعال در كش��ور 
وجود دارد كه البته آمار توليد اين معادن در سال 
به يك تن هم نمی رس��د؛ از س��وی ديگر، ايران 
به لح��اظ موقعيت جغرافيايی و س��اختار زمين 
شناس��ی دارای معادن و كانی ه��ای گرانبهايی 
اس��ت و همچنان حوزه ها و مرزهای ش��ناخته 

نش��ده و يا به عمد ش��ناخته نش��ده ای را دارد. 
يكی از دلايل اين اس��ت كه ايران با وجود اينكه 
يكی از كش��ورهای مهم در معادن طلای دنيا به 
ش��مار می آيد؛ ولی پروژه های اكتشاف طلا در 
كشور به دليل طولانی ش��دن مراحل اكتشاف، 
نبود فناوري كارآمد، و تقاضای س��رمايه گذاری 
در اين بخش و وجود باندهای پش��ت پرده دچار 
عقب ماندگی شده است كه اميدواريم با مديريت 
معاون وزارت صنايع و معادن انحصار اكتش��اف، 
فرآوری و به��ره برداری از معادن طلا شكس��ته 

ش��ود. به هر حال هم اكنون معادن طلای كشور 
به هر دليلی مورد اس��تفاده قرار نم��ی گيرند و 
فرصت ها در حال از دست رفتن است. يكی ديگر 
از دلايل اين است كه نگاه دست اندركاران امر به 
طلا، تنها در بخش زينتی آن خلاصه می ش��ود. 
در صورتی كه بس��ياری از كشورهای پيشرفته و 
صنعتی، از طلا به عنوان يكی از قطعات مهم در 
كالاهای »هايتك« استفاده می كنند. در گوشی 
موبايل و ضبط ص��وت حداقل 300 س��وت فلز 
طلا، در لب تاپ حدود 10 تا 15 گرم طلا به كار 
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چند صباحی طلا به يكی از خبرسازترين فلزات دنيا تبديل شده بود 
كه همزمان ب��ا افزايش درآمد نفت و برخلاف تص��ورات عاميانه كه "اگر 
قيمت نفت بالا رود، طلا ارزان می ش��ود" روندی صع��ودی در قيمت را 
تجربه كرد. ش��ايد اين امر تلنگری باش��د تا ايران با معادن غنی طلا 
برنامه ريزی دقيقتری بر روی معادن طلای خود داشته و كاربردهای آنرا 

به سمت استفاده های صنعتی خصوصا در صنايع »هايتك« سوق دهد.
  ضرورت اين امر جايی مش��خص می ش��ود كه ايران با يك درصد از 
توليد طلای جه��ان در 11 معدن از جمله معدن ط��لای موته اصفهان، 
كانسار زرش��وران آذربايجان شرقی، كانس��از آق دره آذربايجان، كانسار 
داش گستن كردس��تان، كوه زر كاشمر، طرقبه مش��هد، ارقش نيشابور، 
بندی دامغان، آستانه اراك، كالكافی انارك و زرتشت جيرفت در مجموع 

بيش از يك تن استحصال طلا دارد. 
در اين ميان ش��ايد راه اندازی يك منطقه ويژه اقتصادی طلا و جواهر 
در كشور بتواند نه تنها توليد را ساماندهی كند بلكه از قاچاق طلا كه مابه 

التفاوت نياز و توليد را پوشش می دهد، جلوگيری كند.   
با تصويب طرح  راه اندازی اولين منطق��ه ويژه اقتصادی طلا و جواهر 
در قشم در ماه های پايانی سال 86 توسط هيات دولت، اميدها نسبت به 
س��اماندهی وضعيت توليد و كاربرد طلا و جواهر در كشور بيشتر شده، 

اگرچه موانعی نيز پيش روی راه اندازی اين مناطق وجود دارد.
برای روشن شدن مراحل راه اندازی منطقه ويژه طلا و جواهر در قشم 
گفتگويی را علی فخرموحدی، مديرعامل صندوق توسعه صادرات طلا و 

جواهر انجام داده ايم كه در ذيل می خوانيد:

محبوبه فكري
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رفته و اين فلز يكی از مواد اوليه مهم در س��اخت 
موتورهای جت، صنايع پزشكی، نظامی، ماهواره 
ای و مخابراتی به ش��مار می آيد؛ ضمن اينكه در 
سال های اخير مصرف زيادی در حوزه نانوگلد و 

نانوسيلور پيدا كرده است.
• هم اكنون چند درصد از طلای دنيا در 
بخش های صنعتی به كار می رود اين آمار 

در ايران چگونه است؟
تنها 24 درصد مصرف ط��لای دنيا به بخش 
زينتی اختصاص م��ی يابد، ح��دود 38 درصد 
طلا به عنوان پش��توانه پولی و ذخيره سازی در 
بانك ها به كار رفته و مابق��ی آن جنبه صنعتی 
دارد. اما ايران محل اعراب��ی برای ايجاد صنعت 
طلا برای ساير حوزه ها غير از زيورآلات ندارد و 
تنها به سمت ذخيره سازی اين فلز پيش رفته؛ 
در نتيجه نگاه مس��ئولان نيز ن��گاه حرفه ای و 
نگاه صنعتی نيس��ت، بلكه فقط به عنوان توليد 
زيورآلات و يا ذخيره س��ازی در خزانه بانك ها 

پيش رفته ايم.
•  استراتژی خاصی برای اين امر پيش 

بينی شده است؟ 
اين موضوع اصل مطلب طلا و جواهر اس��ت. 
براساس آمار ش��ورای بين المللی طلا، بازار طلا 
و جواهر ايران در خفا است، آنها ايران را ششمين 
بازار بزرگ مصرف كننده طلا در دنيا می دانند؛ 
اما چه طور اين بازار بزرگ اس��تراتژی ندارد. به 
همين دليل اس��ت ك��ه روزانه يك ت��ن طلا به 
صورت ش��مش و حداقل ماهانه دوت��ن طلا به 
ص��ورت مصنوعات به كش��ور قاچاق می ش��ود 
و دولت هي��چ آماری از آن ندارد. با يك حس��اب 
سرانگشتی متوجه گردش مالی پنهان 19 تا 28 
ميليارد دلاری می شويم كه حاشيه سود بالايی 

دارد.
•  مسبب اصلی اين امر چيست؟ عدم 
حمايت دولت از توليد طلا اين امر را سبب 

شده است؟ 
 اين نكته بس��يار عجيب اس��ت كه از برخی 
صنايع كه مزيت زيادی در آن نداريم حمايتهای 
جدی می ش��ود؛ اما كليد صنعت ط��لا با 7 هزار 
س��ال قدمت به ضرب زور خاموش ش��ده؛ البته 
وزارت صنايع و معادن و س��ازمان زمين شناسی 
بايد دقت بيش��تری را داش��ته و به جمع آوری 
اطلاعات صحيح و دقيق بپردازد. به نظر می رسد 
نداشتن يك تيم متخصص برای شناخت حوزه 
های معدنی ايران ضرر و زيان های بسيار داشته 
باش��د. قدر مس��لم آن اس��ت كه ايران به لحاظ 
معدنی و كانی روی خطی قرار گرفته كه بهش��ت 
معادن و كانی های دنيا نامگذاری ش��ده اس��ت. اما 
دستگاه های ذيربط عنوان می كنند كه اطلاعات 
دقيقی راجع به سنگ ها و فلزات گرانبها و نيمه 
گرانبها ندارند. از س��وی ديگر برخی موانع ايجاد 
شده بر س��ر راه اين صنعت خود معضلاتی را به 
وجود آورده است. نبايد تصور كرد كه تعرفه همواره 
می تواند عاملی برای تنظيم بازار يك محصول و 

يا حمايت از صنعت باشد. در بسياری از موارد اين 
عامل، بازدارنده ای برای رشد و توسعه می شود. 
برای يك محصول با ويژگی خاص طلا و جواهر، 
تعرفه 4 درصدی و ممنوعيت ورود طلای ساخته 
ش��ده وضع می كنيم.  در صورتيك��ه اگر اجازه 
دهيم توليد كننده داخلی بازار را كنترل كرده و 
با خارجی ها »جوينت« ش��ود، م��ی تواند با آنها 
قرارداد تهاتری بس��ته و از قاچ��اق كالا به داخل 
يا به خارج جلوگيری كند. هم اكنون يك قطعه 
شمش طلا با 120 هزار تومان به صورت قاچاق 
وارد كشور می ش��ود؛ درحاليكه اگر بخواهد به 
صورت قانونی وارد شود بايد يك ميليون و 500 
هزارتومان سود بازرگانی و عوارض گمركی دهد.

• يعنی اگر س�ود و ع�وارض گمركی 4 
درصدی صفر شود مشكل تا اندازه ای حل 

می شود؟
4 درصد س��ود و عوارض گمركی نبايد برای 
همه حذف شود. چراكه اگر همه بتوانند شمش 
خريداری كرده و ب��ه داخل بياورند به س��رعت 
كالای با س��ود 2 درصدی در س��ال را فروخته و 
مبلغ حاصل را در بانك قرار می دهند و سودش را 
می گيرند. اين عمل نقدينگی را بالابرده و تورم را 
به همراه دارد. اعتقاد من اين است كه اين عوارض 
بايد برای توليدكننده و صادركننده حذف شود، 
آنها به ميزان دلخواه شمش وارد كرده ولی اثبات 
كنند كه آنرا به طلا تبديل و توليد طلا داشته اند 
و به داخل يا خارج از كشور صادر كرده يا فروخته 

اند. 
• راه اندازی مناطق وي�ژه طلا و جواهر 

اينجا معنا می يابد؟
 در تمام دنيا از جمله قطبه��ای بزرگی مثل 
چين، عربس��تان صعودی ،هن��د، تركيه امارت، 
آمريكا، س��نگاپور و مالزی كه قطبه��ای طلا و 
جواهر دنيا ش��ده ان��د، حركت به س��مت ايجاد 
مناطق ويژه اقتصادی طلا و جواهر بوده تا بتوانند 
ورود و خروج طلا و جواه��ر را رصد كرده و بر آن 

كنترل داشته باشند. 
• آي�ا مناط�ق آزاد در اي�ران مكانهای 

مناسبی برای ايجاد اين »زونها« هستند؟
همه مناطق آزاد ويژگی ه��ای مثبت را برای 
اين امر ندارن��د. و بحث طلا و جواه��ر به  امنيت 
اقتصادی متصل است. قوانين مناطق آزاد اجازه 
خيل��ی از فعاليته��ای اقتصادی در ح��وزه های 

گوناگون را نمی دهد.
• قشم يكی از مكانهايی است كه برای 
راه ان�دازی بورس طلا و جواه�ر و به نوعی 
منطقه ويژه طلا و جواهر تعيين شده است. 
آيا قشم اين پتانس�يل را به صورت واقعی 

برای راه اندازی اين منطقه دارد؟
در اين راستا نبايد به شعار بسنده كرد. چراكه 
جاذبه ای كه در كشورهای حاشيه جنوبی خليج 
فارس ايجاد ش��ده به نحوی بوده كه دولت وارد 
عمل ش��ده، ظرفيت و پتانس��يل اين صنعت را 
ش��ناخته و مجموعه ای بوج��ود آورده كه برای 

س��رمايه گذاران جذاب باش��د. در حاليكه مثلا 
در ابتدای كار س��ازمان منطقه آزاد قش��م 3/5 
برابر قيمت زمينی را كه در قش��م به هتل سازی 
پيشنهاد شده به طلا و جواهر ارائه می كند كه به 
نظر من توجيه اقتصادی برای يك طرح با رويكرد 

توليدی و صادراتی را ندارد.
• مگر قرار نيس�ت ك�ه در مناطق آزاد 

زمين به بهای پايين در اختيار قرار گيرد؟
نه اينها در حد حرف و شعار است. 

• پس اين موضوع در اجرای طرحهايی 
ك�ه در پايلوت قش�م در نظر گرفته ش�ده 

تاخير ايجاد می كند؟
ما در حال مذاكره هس��تيم اما س��رعتی كه 
درگذش��ته برای اين امر وجود داش��ت، باتوجه 
به اينكه برخی  درك صحيح��ی از مزيتهای راه 
اندازی مناطق ويژه طلا و جواهر و رونق مناطقی 
كه اين طرحه��ا در آن اجرا می ش��ود را ندارند، 

بنابراين روند كار به كندی گراييده است.
• زمانبندی اج�رای طرح ت�ا كی بوده 

است؟
ما بايد تا ارديبهش��ت بايد كارهای مقدماتی 
را ش��روع می كرديم اما و به دليل مشكل زمين 

تاكنون كار جدي صورت نگرفته است. 
• حضور س�رمايه گ�ذاران خارجی در 
معادن طلا در باب اس�تخراج يا بكارگيری 

طلا در صنايع ما چندان مشهود نيست؟
تقريبا مش��هود نيس��ت. يعنی هر اتفاقی كه 
افتاده مسائلی مش��ابه با ش��ركت »ريوتنتو« را 

تجربه كرده است. 
• بيشتر صدور مجوزها مشكل دارد؟

بله اين مش��كل به صورت چشمگيری وجود 
دارد. باي��د در طلا نيز نظير صنع��ت نفت كه در 
ايران بومی ش��د رفت��ار كنيم. نمون��ه آن پارس 
جنوبی است. ما در دنيا اعلام می كنيم كه پارس 
جنوبی را داريم و سرمايه گذاران بيايند سرمايه 
گذاری كنند؛ ولی معادن را به س��ادگی اين كار 

را نمی كنيم.
• تاخير در صدور مجوزها و استحصال 
طلا چه تاثي�ری در بازار داخلی گذاش�ته 

است؟
اين دو مقوله از هم جدا است.

• پس با توجه به معادنی ك�ه در داخل 
كشور وجود دارد؛ تحليل منفعت و درآمد 

چيست؟
اكثر معادن به دليل اينك��ه در اختيار بخش 
دولت��ی و نيمه دولتی هس��تند و يا ب��ه نوعی از 
منابع دولتی استفاده كرده اند، در ظاهر سودده 
معرفی می شوند؛ ولی معدنی نظير موته اصفهان 
كه سالانه مقدار كمی طلا توليد می كند توجيه 

اقتصادی ندارد.
 ام��ا اگر معادن در دس��ت بخ��ش خصوصی 
باشند، به هرصورت مجبورند به سوددهی رسيده 
و در غيراين ص��ورت واحد را تعطي��ل كنند؛ به 
هرحال هزينه سربار برای دولت نخواهند داشت. 
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